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ACTA DE LA SESSIÓ DEL  
CONSELL CIUTADÀ 

DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 
 

 
Data: 28 de novembre de 2017 
Horari: de les 18,10 a les 19,02 h.  
Lloc: Sala de Plens del Districte 
 
 
Assistents 
 
 
President del Consell 
Ilm. Sr. Santiago Alonso Beltrán (GMCs) 
 
Regidora del Districte 
Ilma. Sra. Janet Sanz Cid (GMBComú-E) 
 
Consellers i conselleres 
 
Carolina Recio Cáceres(GMDBComú-E) 
Jennifer Coronado Ortega (GMDBComú-E) 
Manuel Cubero Argente (GMDBComú-E) 
Yolanda Fortes Picas (GMDBComú-E) 
Carlos Izquierdo Lázaro (GMDBComú-E) 
Antoni Tallada Martínez (GMDBComú-E) 
Esther Flaquer Garcia (GMDBComú-E) 
Juan Medina Rodríguez (GMDBComú-E) 
 
Núria Gaig Jané (GMDPSC-CP) 
Gabriel García Duarte (GMDPSC-CP) 
 
Juan del Olmo Fernández (GMDCs) 
Noemí Martín Peña (GMDCs) 
Félix Cogolludo Gamboa (GMDCs) 
 
Javier Barreña Flores (GMDPPC) 
Francisco López Ribera (GMDPPC) 
 
Adrià Ventura Ramos (GMDPDemòcrata)) 
Abel Plana i Campos (GMDPDemòcrata) 
 
Joaquim Sangrà i Morer (GMDERC-AM) 
 
Gerent 
Gemma Arau i Ceballos 
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Absents  
 
Alberto Fernández Díaz, regidor adscrit del GMPPC 
Alfred Bosch i Pascual, regidor adscrit del GMERC-AM 
Eulàlia Reguant i Cura, regidora adscrita del GMCUP-PA 
Carmen Andrés Añón, regidora adscrita (GMPSC-CP) 
Raimon Blasi i Navarro, regidor adscrit (GMDPDemòcrata) 
 
Cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretaria 
Ricardo Fernández Aranda 

Ordre del dia: 
 
PUNT ÚNIC.- Informació sobre la proposta de Pressupostos municipals (de 
ciutat i de Districte) per l'any 2018. 
 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
 
Constatada la existència de quòrum legal, el President del Consell del Districte dona 
inici a la sessió del Consell Ciutadà, donant la benvinguda al públic i a les entitats 
presents i procedeix a la lectura de l'ordre del dia que figura a la convocatòria, donant 
immediatament la paraula a la Gerent del Districte per tal d'explicar els detalls tècnics 
de la proposta de pressupostos per l'any 2018. 
 
A la convocatòria que es va efectuar pel Departament de comunicació del Districte, 
s'adjuntà una presentació en format power point amb els detalls del pressupost, 
presentació que es mostra en pantalla a la Sala de Plens mentre s'efectuen les 
diferents explicacions sobre el pressupost 2018 per part de la Gerent del Districte. 
 
La Gerent comença la seva exposició indicant que en la Comissió de Plenari 
d'Economia del 14 de desembre es va aprovar inicialment la proposta de pressupostos 
per l'any 2018 i, d'acord amb la Carta Municipal de Barcelona, prèviament a l'aprovació 
definitiva en el Plenari de l'Ajuntament de Barcelona, la proposta de pressupostos ha 
de passar pel preceptius informes de tots els Consells Plenaris de districte, a banda 
que amb caràcter informatiu, la proposta ha de ser explicada en el Consell Ciutadà, 
que és el que s'efectua en aquest acte. 
 
Amb caràcter general, la Gerent explica que el pressupost 2018 implica la consolidació 
de les polítiques socials així com la millora del transport públic amb un increment 
sostingut en termes de comptabilitat pressupostària des de l'any 2015. Així per 
exemple s'explica un increment global en despeses corrents i de capital de 327,8 
milions d'euros durant tot el mandat per arribar a la xifra de 2.643,4 milions d'euros de 
pressupost inicial del 2018 distribuïts en 2.210, 5 milions d'euros en despeses corrents 
i 432,9 milions d'euros en despeses de capital. 
 
Desplegant cada una d'aquestes despeses a nivell de ciutat, la Gerent explica que la 
despesa corrent l'any 2015 van ser de 1.941 milions d'euros mentre que la proposta de 
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pressupost del 2018 preveu una despesa corrent de 2.210 milions d'euros, amb el total 
d'increment en despeses corrents entre l'any 2015 i l'any 2018 de 269 milions d'euros. 
 
El major increment de despesa corrent (Capitols 1 a 5 de pressupost) durant aquest 
període és en política social (increment del 29,7% del pressupost) seguit del transport 
públic (15,3% d'increment) i habitatge i urbanisme (13,0% d'increment) però també es 
destaquen altre àmbits com ara cultura, mediambient, participació i atenció ciutadana, 
transformació digital (aquí ens obliga a les necessàries adaptacions tecnològiques la 
nova llei 39/2015 del procediment administratiu comú de les administracions 
públiques), educació, serveis generals seguretat, salut o esport, aquests últims en 
menor mesura.  
 
Específicament per l'any 2018 i en matèria de despesa corrent, el major percentatge 
recau en medi ambient (408,8 milions d'euros amb un 18,5% del pressupost) seguit de 
serveis socials (334 milions d'euros amb 15,1% del pressupost), seguretat i mobilitat 
ciutadana (287,3 milions d'euros amb el 13,0% del pressupost) així com el transport 
públic (174 milions d'euros amb el 7,9% del pressupost) entre els més destacats. 
 
En definitiva, aquestes dades demostren les principals preocupacions de l'actual 
govern municipal com són serveis socials i promoció social amb un increment 
quantitatiu de 79,9 milions d'euros en el període 2015-2018, de 41,3 milions d'euros en 
el mateix període pel transport públic, de 35,1 milions d'euros per l'habitatge i 
urbanisme, de 22 milions d'euros per cultura, de 16,2 milions d'euros per participació i 
atenció a la ciutadania, de 16,8 milions d'euros per medi ambient i serveis, de 15,7 
milions d'euros per transformació digital, de 14,6 milions d'euros en educació ó 6,5 
milions d'euros per promoció econòmica i ocupació. 
 
En matèria de despeses de capital (inversions) es preveu un pressupost global 
d'inversió de 482 milions d'euros, amb partides importants com ara urbanització i espai 
públic, habitatge, expropiacions i educació com principals àmbits materials d'actuació, 
destacant específicament a l'àmbit del Districte de Nou Barris del projecte d'actuació 
del Pla de Barris amb una previsió de 6.563.520,49 euros. 
 
A continuació, la Gerent del Districte explica les regles fiscals i les orientacions 
financeres principals que han de regir en l'actuació de l'Ajuntament de Barcelona. Els 
principals trets característics són els següents: 
 

• Dèficit zero (estabilitat financera) 
• Deute financer per sota del 60% (Sostenibilitat financera) 
• Capacitat d'inversió amb un estalvi brut igual o superior al 15% dels ingressos 

corrents. 
• Garantir el pagament a 30 dies a proveïdors (liquiditat). 

 
Pel que fa a la proposta de pressupost 2018 pel Districte de Nou Barris, la tendència 
és també expansiva (l'increment del pressupost pel període 2015-2018 ha estat del 
27,93% global) si bé, consta en relació als Capítols 2 i 4 del pressupost del 2018 i en 
relació a l'any 2017 un descens del 0,29% motivat fonamentalment per la nova Llei de 
Contractes del Sector Públic que implica un canvi dels contractes de concessió de 
serveis públics a contractes de serveis i això té la seva repercussió pressupostària. El 
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pressupost total del Districte de Nou Barris per l'any 2018 és de 30.306.159,73 euros 
pels 30.395.406,73 euros del pressupost 2017 (-0,29%) i es distribueix entre les tres 
direccions del Districte: 60% serveis a les persones i territori, 34% per servei de 
llicències i espai públic i 6% per la direcció de serveis generals. 
 
Per últim, la Gerent recorda a tothom que en la web de l'Ajuntament de Barcelona a 
llibre verd figura el detall complet del pressupost per si algú el vol analitzar amb detall. 
 
Un cop finalitzada la exposició tècnica del pressupost 2018 per part de la Gerent del 
Districte, el president del Consell del Districte obre un torn de paraules al públic 
assistent. 
 
S'exposa un resum de les intervencions i les respostes que van donar la Gerent i la 
Regidora del Districte. 
 
1) Feliu. En primer lloc, es queixa de la pròpia convocatòria, atès que, en la 
comunicació posava que es feia el dimarts dia 28 de novembre, mentre que en la 
convocatòria figura que es feia dilluns 28 de novembre i això haurà frenat l'assistència 
del públic i a més ha començat més tard de l'hora prevista. En segon lloc, diu que en 
matèria de pressupost s'hauria d'aplicar la normativa que s'aplica a 'Eixample o Les 
Corts. En tercer lloc, afirma que troba a faltar una reunió prèvia amb veïns per a poder 
explicar els conceptes del pressupost si és que es vol la participació de la gent. Troba 
que les explicacions de la gerent han estat massa tècniques i ha utilitzat un llenguatge 
no assimilable a la gent del carrer. En tercer lloc, indica que el nivell de detall del 
pressupost no s'explica i li xoquen dos partides pressupostàries concretes: les 
despeses de personal del Capítol 1, vol saber si son salaris, si inclou el personal tècnic 
o què s'inclou i la despesa en matèria de participació ciutadana que no la entén. Per 
tant, pregunta on pot trobar el detall del pressupost 2018. 
 
Resposta: La Gerent del Districte diu que en les despeses de personal (Capítol 1 del 
pressupost) l'increment s'ha produït a causa del nou Pla de Recursos Humans que ha 
provocat la entrada a l'Ajuntament d'unes 900 persones i, per tant, s'ha fet un 
important esforç de funcionarització de la plantilla, a banda que el pla ha provocat la 
entrada de personal a tots els nivells: arquitectes,tècnics, advocats, 
administratius,etc... Posa l'exemple del Districte de Nou Barris en que han entrat a 
treballar 15 persones de tots els nivells en les diferents direccions del Districte. Així 
mateix, informa que les deutes que hi havia de personal per l'aplicació d'una sentència 
(la de l'1%) que s'han fet efectives l'any 2017, no a l'any 2018. 
 
Pel que fa a la partida pressupostària, afirma que el nou Reglament de Participació 
Ciutadana recentment aprovat aporta nous processos participatius que es recullen a la 
corresponent partida pressupostària. 
 
Diu que no hi ha cap normativa específica dels Districtes de l'Eixample o Les Corts 
sinó que s'està fent una prova pilot en el que han de veure els resultats per tal de si es 
poden aplicar a tots els Districtes o no. 
 
Pel que fa a la complexitat del llenguatge emprat en la seva exposició, la Gerent 
reconeix que el llenguatge del pressupost és de difícil explicació i que l nivell és molt  
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tècnic però considera que aquesta sessió no és un procés de participació sinó un 
Consell Ciutadà per tal d'explicar les grans línies del pressupost de ciutat i del Districte 
per l'any 2018. Afegeix que navegar per la web de l'Ajuntament de Barcelona pot ser 
complicat certament però, si entra en la web, allà posa el llibre verd i li surt tota la 
informació, informació certament complexa però amb tot el detall que demana. Pel 
tema dels salaris, es troben també en la web de transparència, salaris de polítics i 
directius de l'Ajuntament i, per tant, es troba tota la informació al respecte, no s'amaga 
res. 
 
Per la seva banda, la Regidora diu que està d'acord amb la complexitat dels números 
en el pressupost i que fan un esforç per clarificar els conceptes. Afegeix que, si els 
veïns volen algun tipus de reunió prèvia per a aclarir conceptes, es compromet a fer-la 
però adverteix que, amb caràcter general, els veïns i entitats en espais de participació 
demanen informació sobre partides generals, sense demanar habitualment un 
excessiu detall del pressupost. En qualsevol cas, manifesta que, per a poder fer coses, 
calen recursos i que, si l'intervinent necessita explicacions concretes, se les donarà. 
 
Continua indicant que hi ha hagut un error en la convocatòria sobre el dia de la 
setmana del Consell Ciutadà i, pel que fa al retard en l'inici de la sessió, ha estat a 
causa que prèviament hi havia una Junta Extraordinària de Portaveus per algunes 
modificacions que s'han d'introduir en l'ordre del dia del Consell Plenari del Districte 
que s'ha de fer a les 19:00 hores. 
 
Pel que fa al detall del pressupost insisteix que es troba tota la informació a la web de 
l'Ajuntament de Barcelona i que existeix la oficina de la transparència en la que, si 
demanes una informació concreta, te l'han de facilitar en un període de temps que no 
recorda però creu que és d'un mes. Per tant, tota la informació es troba a l'abast dels 
ciutadans. 
 
2) Joaquin Esteban. L'intervinent pregunta si en el pressupost hi ha alguna partida pel 
Consell Sectorial de Persones amb Discapacitat. En segon lloc i, pel que fa al transport 
públic, es queixa que el govern agraeix sempre la col·laboració del poble però després 
fan el que els dona la gana i posa l'exemple de la línia 36 del bus. Dos vegades va 
demanar que no la eliminessin i al final l'han suprimit per la xarxa ortogonal del bus. 
Per últim, demana saber el pressupost pel transport públic i les infraestructures com 
ara pavellons esportius tancats, auditoris.... 
 
Resposta: La Gerent del Districte diu que no pot informar de tota la partida 
pressupostària a nivell de ciutat però a nivell de Districte el que pot dir és que de 3.000 
euros s'ha passat a 6.000 euros en l'àmbit del Consell Sectorial de persones amb 
Discapacitat. 
 
Per la seva banda, la Regidora manifesta que al Consell Sectorial de Persones amb 
Discapacitat no es concedeixen partides pressupostàries concretes però sí es donen a 
qüestions d'accessibilitat en l'àmbit tant de Districtes, com de l'Institut Municipal de 
Persones amb Discapacitat i a l'anomenada plataforma carrers per a tothom. Per últim, 
pel que fa específicament a la línia 36 del bus s'ha canviat per l 'V 29 i és cert que ja 
no passa pel passeig d'Andreu Nin però sí pel Passeig de Fabra i Puig, per tal de 
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complir l'objectiu de la xarxa ortogonal que és guanyar en agilitat i rapidesa en els 
trajectes del bus a la ciutat de Barcelona. 
 
3) Sr. Carretero. Manifesta que a l'inici de la legislatura va efectuar diverses peticions 
en relació a l'estat dels parterres del carrer Escultor Ordóñez. El cas és que a causa 
dels gossos, s'han deteriorat molt i pregunta si hi ha partida pressupostària per arranjar 
els parterres. Per últim, denúncia que li arriben tard les cartes de l'Audiència Pública i 
altres òrgans de govern i/o participació del Districte. 
 
Resposta: La Regidora manifesta que són coneixedors de la problemàtica i, en 
concret, del tema dels gossos però afirma que s'està treballant i s'han començat les 
obres per a la col·locació d'una nova àrea de gossos a la Plaça Sòller amb la que 
espera que la dita problemàtica desaparegui. 
 
4) Juanjo. Pregunta com ha entrat la mobilitat en el pressupost, atès que, la nova 
xarxa ortogonal del bus ha estat una imposició quan en realitat és un tema que s'havia 
d'haver consensuat amb els veïns. Per tant, pregunta si estan recollides les demandes 
veïnals en el nou pressupost. Manifesta que es diu que la nova xarxa ortogonal 
funciona bé però es fa a canvi d'eliminar o suprimir algunes parades de bus. Així 
mateix  es queixa que no es fan ascensors exteriors o escales mecàniques a la zona 
de Roquetes, sobre tot en la seva part alta i pregunta si tot això està pressupostat. 
 
Resposta. Pel que fa a la nova xarxa de bus, la Regidora manifesta que és la cinquena 
fase de la xarxa, és a dir, és la última de les fases d'una xarxa que va començar la 
seva implantació fa molt temps i que l'objectiu de la mateixa era i és racionalitzar les 
parades per tal d'agilitzar el transport públic amb bus. Per tant, s'ha de trobar un 
equilibri entre les linies tradicionals com ara l'11, el 32 i la nova con el V29. En aquest 
sentit, afirma la total predisposició del seu govern per a canviar el que calgui si és que 
hi ha demanda veïnal. 
 
Pel que fa al tema de col·locació d'escales, ascensors, rampes.... la Regidora afirma 
que els recursos són escassos, hi ha moltes necessitats i prioritats i aquests recursos 
s'han d'aprofitar el màxim possible i, per tant, és possible que no s'arribi a tot allò que 
ens demanen els veïns. 
 
5) Ana Mª Sánchez. havia demanat la paraula però va marxar i, per tant, perd el seu 
torn d'intervenció 
 
En la mesura que no hi ha més intervencions del públic assistent i que els grups 
municipals es reserven la seva intervenció política pel Consell Plenari del Districte que 
s'ha de celebrar a continuació d'aquest òrgan de participació, el president del Consell 
del Districte tanca la sessió ordinària del Consell ciutadà quan són les dinou hores i 
dos minuts. 
 
 
         Vist-i-plau 
 
El president del Consell    El secretari del Districte 


